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沈晗耀与谢企华在百强论坛交流
Shen Hanyao and Xie Qihua exchanged on the forum

沈晗耀与李源潮在百强论坛交流
Shen Hanyao and Li Yuanchao exchanged on the forum

高尚全为马蔚华颁奖
Gao Shangquan presented the award to Ma Weihua

李金华出席第十七届百强论坛
Li Jinhua attended the 17th forum

郑新立、季晓南为宋志平颁奖
Zheng Xinli and Ji Xiaonan presented award to Song Zhiping

季晓南致论坛欢迎词
Ji Xiaonan gave welcome speech on the 22nd forum

首届中国上市公司百强高峰论坛
The first China Business Top 500 Forum

第十八届中国上市公司百强高峰论坛
The 18th China Business Top 500 Forum

2001 年 12 月 1 日，首届中国上市公司百
强高峰论坛在上海举行。

九届全国政协副主席经叔平、中国经济学
泰斗于光远以及来自国家计委、中央企业
工委、国务院发展研究中心、中国证监会和
宝钢股份、东方航空等百强企业高管出席。

On December 1, 2001, the first China Business Top 
500 Forum was held in Shanghai. Jing Shuping, Vice 
Chairman of the Ninth National Committee of the 
CPPCC, Yu Guangyuan, a leading economist in China 
were present. Furthermore, leaders of relevant 
national ministries and commissions and listed 
companies, such as Baosteel and China Eastern 
Airlines, were present.

On December 11, 2002, the 2nd China Business Top 
500 Forum was held in Nanjing. Chen Jinhua, Vice 
Chairman of the Ninth National Committee of the 
CPPCC, sent a special congratulatory message to 
the Forum. Li Yuanchao, then Deputy Secretary of 
the Jiangsu Provincial Party Committee and 
Secretary of the Nanjing Municipal Party Committee, 
attended the Forum and delivered a speech. Nearly 
100 leads from listed companies were present.

On October 20, 2004, the 4th China Business Top 
500 Forum was held in Shanghai. Robert Ehrlich, 
Governor of Maryland, led a delegation of American 
enterprises to participate in the Forum and signed a 
comprehensive cooperation agreement with the 
Forum. The Forum awarded the "Lifetime 
Achievement Award of Chinese Entrepreneurs" to 
outstanding enterprise leaders Jing Shuping and Ma 
Weihua.

On November 18, 2017, the 17th China Business Top 
500 Forum was held in Beijing. Li Jinhua, Vice 
Chairman of the 11th National Committee of the 
CPPCC attended the Forum. The forum first set up a 
1,000-square-meter display area. Multiple CBT500 
listed enterprises and cities set up booths at the site, 
with good exchange effects.

On December 7, 2019, the 19th China Business Top 
500 Forum was held in Shanghai. Huang Qifan, then 
Vice Chairman of the CCIEE, former mayor of 
Chongqing attended the forum and delivered a 
keynote speech. The forum was awarded the "CBT 
500 Lifetime Achievement Award" to Song Zhiping, 
Chairman of the China Listed Companies 
Association and former Chairman of China Building 
Materials and National Pharmaceutical Group.

On December 17, 2022, the 22nd China Business 
Top 500 Forum was held in Sanya, Hainan. The 
Forum held an in-depth discussion on the topic of 
"Implementing the spirit of the 20th CPC National 
Congress Report in economic development". Senior 
executives from the CBT500 listed enterprises, 
including Yankuang Energy, CMPort, CCCC, and 
JCET attended the forum.

2002 年 12 月 11 日，第二届中国上市公司
百强高峰论坛在南京举行。

九届全国政协副主席陈锦华专门向论坛致
贺词，时任江苏省委副书记、南京市委书记
李源潮出席论坛并讲话，近百家百强企业
领导人出席。

2004 年 10 月 20 日，第四届中国上市公司
百强高峰论坛在上海举行。

美国马里兰州州长 Robert Ehrlich 率美国
企业代表团参会并与百强论坛签署全面合
作协议，论坛为杰出企业领导人经叔平、马
蔚华颁发“中国企业家终身成就奖”。

2001年 2002年 2004年

2017 年 11 月 18 日，第十七届中国上市公
司百强高峰论坛在北京举行。

十一届全国政协副主席、中国人口福利基
金会会长李金华出席论坛，论坛首次设置
1000 平方米展示区，多家百强企业和城市
在现场设置展台，沟通交流效果良好。

2019 年 12 月 7 日，第十九届中国上市公
司百强高峰论坛在上海举行。

时任中国国际经济交流中心副理事长黄奇
帆出席论坛并作主题演讲，论坛为中国上
市公司协会会长，中国建材、国药集团原董
事长宋志平颁发“中国百强终身成就奖”。

2022 年 12 月 17 日，第二十二届中国上市
公司百强高峰论坛在海南三亚举行。

论坛就 “在经济发展中贯彻落实党的二十
大报告精神”等话题展开深入讨论，兖矿能
源、招商港口、中国交建、长电科技等百强
企业高管发表演讲。

2017年 2019年 2022年
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主  办  方: 华顿经济研究院
ORGANISER:  WARTON ECONOMIC INSTITUTE



华顿经济研究院和百强论坛将坚持秉承 “做
强做大做优” 的核心发展理念，全面推动百强企
业群和百强城市群的协调高质量发展。

中国上市公司 500 强企业在 2022 年度创
造利润总额突破 6.6 万亿，占中国全部 5000 余
家上市公司总利润的 95%。500 强企业的营业
额超 50 万亿，与全国 GDP 总量之比达到 41%。
中国百强上市公司当之无愧是中国经济的主力
军。为了更好发挥百强公司主力军的作用，百强
企业群可按照功能和作用划分为四大梯队集团
军，以便统筹安排百强企业与百强城市及国内外
重大项目的协同发展。

第一梯队是建筑能源类企业，主要包括建
筑、能源、房地产等，上榜企业共 119 家，利润总
额达到 1.7 万亿元，占百强公司全部利润总额的
26%。这些企业为国家和地区发展夯实了基础，
是经济社会发展的关键支撑。

第二梯队为制造业企业，是工业化、产业化
的主体，共有 229 家企业，利润总额超 1.3 万亿
元，占百强公司全部利润总额的 20%。制造业企
业是实体经济的核心，承担着巩固产业链、促进
经济高质量发展的重要使命。

第三梯队是服务业企业，包括交通、商贸、运
输、通信等，有 79 家企业，利润总额达 7900 亿
元，占百强公司利润总额的 12%。日益扩大的服
务业规模不仅持续拉动我国城市化、市场化的发
展，同时助力了我国的产业结构升级。

 
第四梯队是金融业企业，为其他三大梯队提

Warton Economic Institute and China Business Top 500  Forum 
will adhere to the core development concept of "Stronger, Bigger, 
Better" to promote the coordinated and high-quality development of 
China Business Top 500 Enterprise Cluster and China Balanced 
Development 100 City Cluster.

In 2022, CBT500 enterprises in China generated more than 6.6 
trillion yuan total profits, accounting for 95% of the total profits of all 
listed enterprises in China. The operating income of CBT500 
enterprises exceeded 50 trillion yuan, with a ratio of 41% to the total 
national GDP. CBT500enterprises are deservedly the main force of 
Chinese economy. In order to better utilize the role of CBT500 
enterprises as the main force, CBT500 Enterprise Cluster can be 
divided into four echelons according to their functions and roles, so as 
to co-ordinate the synergistic development of CBT500 enterprises，
CBD100 cities.

The first echelon is the construction and energy enterprises. 
There are 119 enterprises on the CBT500 ranking, with a total profit of 
1.7 trillion yuan, accounting for 26% of the total profit of all CBT500 
enterprises. These enterprises have strengthened the foundation for 
national and regional development and are the key support for social 
development.

The second echelon is manufacturing enterprises, the main 
body of industrialization, with a total of 229 enterprises and a total 
profit of over 1.3 trillion yuan, accounting for 20% of the total profit of 
all CBT500enterprises. Manufacturing enterprises are the core of the 
real economy, undertaking the important mission of consolidating the 
industrial chain and promoting high-quality economic development.

The third echelon is the service sector companies, including 
transportation, commerce and communication, etc. There are 79 
companies with a total profit of 790 billion yuan, accounting for 12% 
of the total profit of the CBT500 enterprises. The expanding scale of 
the service industry not only continues to pull the development of 
China's urbanization and marketization, but also helps upgrade China's 
industrial structure.

The fourth echelon is the financial industry enterprises, which 
provide financial support for the other three echelons, with 73 
enterprises and a total profit of 2.8 trillion yuan, accounting for 42% of 
the total profit of the CBT500 enterprises. The high-quality 
development of financial sector institutions has promoted the 
efficient allocation of resources and realized a virtuous circle with the 

real economy.

One of the important missions of CBT500 Enterprise Cluster is 
to join the major national strategies of city cluster construction, such 
as Integrated Regional Development of The Yangtze River Delta, 
Coordinated Development of The Beijing-Tianjin-Hebei, 
Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area Construction, and 
Chengdu-Chongqing Economic Circle Construction, etc. Based on the 
division of the four echelons, the development of enterprise clusters 
and cooperation with other city clusters can form the effect of 
economic scale, the economy of scope effect, and the aggregation 
effect, which can jointly create demand and jointly expand the market 
to achieve win-win situation. Enterprise Cluster can also integrate 
their respective advantageous resources for joint research, share 
scientific and technological innovation results, and realize 
collaborative innovation.

The focus of cooperation between Enterprise Cluster and City 
Cluster is integration of strategic planning and synergistic operation 
between cities and enterprises. On the one hand, Enterprise Cluster 
and City Cluster through the integration and optimization of strategic 
planning, significantly enhance the expected economic value of the 
city, expand the design of the cake. At the same time, we should 
optimize the allocation of resources, focusing on the four echelons of 
the CBT500 enterprise clusters to fight a battle to push the 
development of the city to a large stage, significantly enhance the 
overall economic value of the city, and make the cake bigger. On the 
other hand, Enterprise Cluster and City Cluster can deepen the 
synergistic operation mechanism in accordance with the strategic 
alliance, building community, etc., to effectively reduce the friction and 
transaction cost in the cooperation, so that enterprises and cities can 
maximize their own value and form a win-win situation.

Enterprise Cluster and City Clusters should operate in 
accordance with the logical order of the four echelons. Firstly, the first 
echelon, development and construction are the foundation of urban 
economic development, whether it is the renovation of old districts or 
the development of new districts need the support from the first 
echelon. In turn, the second echelon strengthens the industrialization 
development, which is the most important part of the development 
of real economy. The third echelon, service industry, follows, 
promoting the overall development of marketization and 
urbanization. The fourth echelon, financial industry, provides financial 
support for the synergistic development of all echelons and City 
Clusters.

CBT500 Forum will provide an efficient cooperation platform 
for the synergistic development of CBT 500 Enterprise Cluster and 
CBD 100 City Cluster.

供资金支持，有 73 家企业，利润总额达到 2.8
万亿元，在全部上榜公司的总利润中占比达到
42%。金融业机构的高质量发展推动了资源的高
效配置，实现了与实体经济的良性循环。

百强企业群的重要使命之一是要投身于长
三角一体化、京津冀协同发展、粤港澳大湾区建
设、成渝双城经济圈建设等城市群建设的重大国
家战略，基于四大梯队集团军的划分，企业集群
化发展及其与城市群的合作可以形成规模经济
效应、范围经济效应和聚合效应，可以共同创造
需求和共同扩大市场，实现共赢。企业群还可以
整合各自的优势资源联合攻关，共享科技创新成
果，实现协同创新。

企业群和城市群合作的重点就在于做好战
略规划整合和城企协同运作。一方面，企业群和
城市群通过战略规划的整合优化，显著提升城市
预期经济价值，把蛋糕设计大；同时优化资源配
置，集中百强企业群四大梯队兵力打歼灭战，一
次战役要将城市发展推上一个大台阶，大幅提升
城市整体经济价值，把蛋糕做大。另一方面企业
群和城市群可按照战略结盟、构建共同体等方
式，深化协同运作机制，有效减少合作中的摩擦
和交易成本，使企业和城市都能最大化自身价
值，形成双赢局面。

企业群与城市群要按照四大梯队的逻辑顺
序协同运作，首先是第一梯队，开发建设是城市
经济发展的基础，无论是老城区改造还是新区开
发都要先和第一梯队协同发展；依次是第二梯
队，强化产业化发展，这是实体经济发展的重中
之重；随之是第三梯队，服务业促进市场化、城
市化全面发展；第四梯队金融业则为所有梯队
与城市群的协同发展提供金融支持。

百强论坛将为百强企业群和百强城市群的
协同发展提供高效的合作平台。

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM
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主席致辞
CHAIRMAN ADDRESS

百强企业群与百强城市群的战略合作新格局
New Pattern of Strategic Cooperation between CBT500 Enterprise Cluster and 

CBD100 City Cluster

中国上市公司百强高峰论坛主席
Chairman of CBT500 Forum

华顿经济研究院院长
President of Warton Economic Institute 

Shen Hanyao



China Business Top 500 Forum, founded in 2001 
by Warton Economic Institute (formerly known as 
Shanghai Institute of Economic Development), is a 
platform for high-level discussions on economic 
development with the participation of leaders of the 
CBT500 enterprises, famous experts, scholars and 
senior government officials, as well as a unique 
mechanism and platform for exchanging experiences 
and enhancing cooperation among the CBT500 
enterprises and entrepreneurs. It has been successfully 
held for twenty-two consecutive years and enjoys a 
high reputation both at home and abroad. 

 Over the past twenty-three years, China Business 
Top 500 Forum has been expanding its influence and 
enhancing its role, making unique contributions to 
enhancing the overall competitiveness of China's listed 
enterprises and promoting China's economic reform 
and development. Since 2015, China Business Top 500 
Forum and China Balanced Development 100 Cities 
Forum have been jointly organizing, which is effective 
and popular.

中国上市公司百强高峰论坛由华顿经济研

究院（时名上海经济发展研究所）创立于 2001

年，是中国上市公司百强企业领导、著名专家学

者和政府高层官员等共同参与，以中国经济发展

大计为中心议题的深层次高端研讨平台，也是百

强企业、企业家之间交流经验、增进合作的独特

机制和平台，至今已连续成功举办二十二届，在

国内外均享有盛誉。

二十三年来 ，中国上市公司百强高峰论坛

的影响不断扩大，作用不断增强，为提升中国上

市公司整体竞争力，推动中国经济改革和发展作

出了独特贡献。2015 年以来，中国上市公司百

强高峰论坛与中国百强城市全面发展论坛联合

举办，效果良好，备受欢迎。

 

重庆市原市长黄奇帆在百强论坛演讲
Huang Qifan, former Mayor of Chongqing, delivered a speech at the Forum

精彩辉煌的
百强论坛
Brilliant CBT500 Forum

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM

03 中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM
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第十九届中国上市公司百强高峰论坛
The 19th China Business Top 500 Forum



数说百强  FIGURES ABOUT THE FORUM

创立于 2001 年

It was established in 2001

连续成功举办 22 届

It has been held for 
22 consecutive sessions

222001

促成 50 余个政企合作项目

It has facilitated over 50 government- 
enterprise cooperation projects

50
完成 60 余个战略咨询项目

It has completed more than 
60 strategic consulting projects

60

第二十二届中国上市公司百强高峰论坛
The 22nd China Business Top 500 Forum

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM
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超过 800 家百强企业参会

More than 800 listed 
enterprises attended

超过 1000 位百强企业高管出席

Over 1000 enterprises 
executives attended

1000800

参会企业利润总额超过 35,000 亿元

The total profit of participating enterprises 
exceeds 3.5 trillion yuan

参会企业营业收入超过 300,000 亿元

 The operating revenue of participating 
enterprises exceeds 30 trillion yuan

35,000 亿 300,000亿



论坛主席 Chairmen of the Forum

于光远（1915-2013），中国经济学泰斗，曾任中国社科院副院
长，中共中央顾问委员会委员等职，是中共八大代表，第五届全
国人大代表，中科院学部委员，中国社科院荣誉学部委员。

Yu Guangyuan (1915-2013) was a leading economist in China, 
formerly served as the Vice President of the Chinese Academy of 
Social Sciences and a member of the Central Advisory Committee of 
the CPC. He was a representative of the Eighth National Congress 
of the CPC, a representative of the 5th National People's Congress, 
a member of Academic Divisions of the CAS and an honorary 
member of Academic Divisions of the CASS.

高尚全（1929-2021），著名经济学家 , 曾任原国家体改委副主
任，香港特别行政区预委会和筹委会委员兼经济小组组长，中
国经济体制改革研究会会长，联合国发展政策委员会委员，是
政协第八届、九届全国委员会委员。

Gao Shangquan (1929-2021) was a renowned economist, formerly 
served as the Deputy Director of the former National Commission 
for Restructing Economy, a member of the Hong Kong Special 
Administrative Region Preparatory and Organizing Committee and 
the leader of the Economic Group. He also was the President of 
China Society of Economic Reform, a member of the United Nations 
Development Policy Committee, and a member of the 8th and 9th 
National Committees of the Chinese People's Political Consultative 
Conference.

于光远 Yu Guangyuan

论坛原名誉主席   Former Honorary Chairman of the Forum

曾任中共中央政策研究室副主任、国家信息中心任副总经济
师、原国家计委政策研究室主任等职。

He had served as Deputy Director of the Policy Research Office of 
the CCCPC, Deputy Chief Economist of the National Information 
Center, and Director of the Policy Research Office of the former 
National Planning Commission.

郑新立 Zheng Xinli
论坛主席      Chairman of the Forum

中国国际经济技术合作促进会理事长、国家公务员局原副部长
级副局长。

Chairman of China Association for Promoting International 
Economic & Technical Cooperation, former Deputy Director of the 
National Civil Service Administration.

杨春光 Yang Chunguang
论坛主席      Chairman of the Forum

曾任原国务院国有重点大型企业监事会主席（副部长级）、原国
家经贸委政策法规司司长、国务院国资委研究室主任等职。

He had served as the Chairman of the Supervisory Board of State-owned 
Key Enterprises under the State Counci, Director of the Policy and 
Regulations Department of the former State Economic and Trade 
Commission, and Director of the Research Office of the State-owned Assets 
Supervision and Administration Commission of the State Council.

季晓南 Ji Xiaonan
论坛主席      Chairman of the Forum

华顿经济研究院院长，曾任上海经济发展研究所所长，《现代市
场经济周刊》总编，《上海经济》首席经济学家等职，荣获中国经
济学最高奖——孙冶方经济学奖。

He is the President of Warton Economic Institute，formerly served 
as the director of the Shanghai Institute of Economic Development, 
Editor in Chief of 《Modern Market Economy Weekly》, Chief 
Economist of 《Shanghai Economy》, he has won the highest award 
in Chinese economics - Sun Yefang Economics Award.

沈晗耀 Shen Hanyao
论坛主席      Chairman of the Forum

高尚全 Gao Shangquan

论坛原主席    Former Chairman of the Forum

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM
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论坛特点 Forum Features

百强城企联动发展专项论坛
CBT500 enterprises and CBD100 cities cooperation special forum

论坛邀请国家及有关部委领导和知名专家学者，权威阐述当前宏观经济走势、国内外发展形势
及企业发展热点问题，指导百强企业健康发展。

The forum invites leaders of national and relevant ministries and well-known experts and scholars 
to authoritative elaborate on the current macroeconomic trends, domestic and international 
development trends, and hot issues related to enterprise development, guiding the healthy 
development of enterprises.

论坛聚焦企业价值和城市价值管理，多途径助力企业和城市价值提升。举办企业推介、项目展
示、项目签约等活动，助推百强企业之间及百强企业与城市间务实合作。

The forum focuses on enterprise value and urban value management, helps enterprises and cities 
enhance their value through multiple channels. Activities such as enterprise introduction, project 
exhibition and signing will be held to promote practical cooperation between participating 
enterprises and cities.

论坛倡导“做强做大做优”的企业发展理念，隆重表彰创造财富最多的百强企业和企业家，特别
表彰中国道德企业、中国百强特别贡献企业。

The forum advocates the enterprise development orientation of "becoming stronger, bigger, and 
better", and solemnly commends the CBT500 enterprises and their entrepreneurs, especially the 
Chinese moral enterprises and the Chinese special contribution enterprises.

权 威 Authority

务 实 Practicability

导 向 Orientation

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM
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科学客观的
百强榜
Objective CBT500 Rankings
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The China Business Top 500 Rankings were first 
published in 2001 by Warton Economic Institute 
(formerly known as Shanghai Institute of Economic 
Development) and are published annually. The CBT500 
ranks the top 500 listed companies in China (SSE, SZSE 
and BSE) according to the CBT500 index system, which 
is based on total profit. 

As this index system not only reflects the scale of 
enterprises, but also their profitability, and the essential 
requirements of enterprise development, it has 
attracted widespread attention and praise from 
academics, enterprises and the government, once it 
was launched. In recent years, with the continuous 
development and improvement of multi-level capital 
market in China and the enhancement of the 
internationalization level of enterprises, Warton 
Economic Institute has compiled and published the 
"China (Globe) Business Top 500 Ranking", "China 
(Non-Main Board) Top 100 Ranking" and "China Most 
Growing Listed Companies Ranking".

中国上市公司百强排行榜由华顿经济研究

院（时 名 上 海 经 济 发 展 研 究 所）首 次 发 布 于

2001 年，每年发布一次。百强榜按照以利润总

额为基准的 CBT500 指标体系，依次排列出中

国（沪深北）上市公司前 500 名。

由于这一指标体系不仅体现了企业的规

模，更反映出企业的盈利能力，集中体现了企业

发展的本质要求，一经推出便引起学术界、企业

界和政府的热切关注与赞誉。近年来，随着我国

多层次资本市场不断发展完善和企业国际化水

平提升，华顿经济研究院又先后编制发布了 “中

国（全球）上市公司百强排行榜”、“中国（非主

板）上市公司百强排行榜”和“中国最具成长性上

市公司排行榜”。

2023 年中国上市公司百强排行榜发布会
2023 China Business Top 500 Rankings News Conference

东南大学资深教授华生
在中国上市公司百强排行榜发布会上演讲
Hua Sheng, Senior Professor at Southeast University gave a speech on CBT500
Rankings News Conferencee



500 强利润总额
占全部上市公司 95%

CBT500 enterprises accounting for 95% 
of the total profits of all listed enterprises

500 强利润总额
占全国 GDP 比重超过 5%

The ratio of total profits from CBT500 
enterprises to national GDP exceeds 5%

500 强营业收入
占全部上市公司 70%

CBT500 enterprises accounting for 70% 
of the operating revenue of all listed enterprises

500 强营业收入
与全国 GDP 之比超过 41%

The ratio of operating revenue from CBT500 
enterprises to national GDP exceeds 41%

95%

5%

70%

41%
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中国上市公司百强排行榜
 China Business Top 500 Ranking

（2001-2023）

主 榜 单

统计范围：沪深北三市全部上市公司
Statistical scope: All listed companies in SSE,SZSE and BSE

排序基准：上年度利润总额 
Sorting basis: Total profit of last year

上榜数量：500 家
Number of listings: 500

中国 ( 非主板 ) 上市公司百强排行榜
China (Non-Main Board) Business Top 100 Ranking

（2016-2023）

统计范围：创业板、科创板和北交所全部上市公司
Statistical scope: All listed companies on ChiNext Market, 
STAR Market and BSE

排序基准：上年度利润总额 
Sorting basis: Total profit of last year

上榜数量：100 家
Number of listings: 100

中国 ( 全球 ) 上市公司百强排行榜
China (Globe) Business Top 500 Ranking

（2014-2023）

统计范围：中国（含港澳台）在全球各地的上市公司
Statistical scope: All Chinese (including Hong Kong, Macao 
and Taiwan) listed companies around the world

排序基准：上年度利润总额 
Sorting basis: Total profit of last year

上榜数量：500 家
Number of listings: 500

中国最具成长性上市公司排行榜
China Most Growing Listed Companies Ranking

（2016-2023）

统计范围：沪深北三市全部上市公司
Statistical scope: All listed companies in SSE,SZSE and BSE

排序基准：沪深北三市连续三年利润总额在 1 亿元以上、增长
率在 10% 以上的企业，按照其最近三年平均增长率进行排序 
Sorting basis: Enterprises in SSE, SZSE and BSE with total profits of 
more than 100 million yuan for three consecutive years and growth rate
more than 10% are sorted according to their average growth rate in the
last three years. 

上榜数量：256 家（2023 年）
Number of listings: 256 (2023)

副 榜 单
Main Ranking Sub Rankings



百强企业领导在专项论坛上讨论交流
Leaders of CBT500 enterprises discussed at special forum

知行合一的
百强论坛
Practical Activities on the Forum
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Warton Economic Institute and CBT 500 Forum 
always adheres to the core development concept of 
"supporting CBT500 enterprises to become stronger, 
bigger and better", focusing on the development 
situation at home and abroad and the development 
needs of CBT500 enterprises. High specification, high 
standard and high quality to conduct the annual 
CBT500 Forum planning, including keynote speeches, 
city promotions, enterprise exchanges, special forum, 
exhibitions, thematic exchanges, city-enterprise 
cooperation, and other activities. The CBT500 Forum 
provide strategic guidance for the high-quality 
development of enterprises, to build a platform for 
exchanges and cooperation. To explore and practice, 
with the inexhaustible power of more than 20 years of 
development to promote the practical cooperation 
between CBT500 enterprises and CBD100 cities. 
Warton Economic Institute will do their best to make 
China Balanced Development 100 Cities Forum and 
China Business Top 500 Forum become a practical 
platform

华顿经济研究院和中国上市公司百强高峰

论坛始终秉承 “支持百强企业做强做大做优” 的

核心发展理念，围绕国内外发展形势和百强企业

发展需要等重大战略性问题，高规格、高标准、高

质量做好年度百强论坛策划安排，组织举办主题

演讲、城市推介、企业交流、专项论坛、展览展

示、专题交流、城企合作等系列活动，为百强企业

高质量发展提供战略指引，搭建交流合作平台。

既要坐而论道，更要起而行之，华顿经济研究院

和中国上市公司百强高峰论坛将以百强论坛二

十余年发展积淀的磅礴动力，以推动百强企业与

百强城市全面务实合作为主要着力点，全力将百

强论坛打造成为“知行合一”的务实论坛机构。

中国百强活动中心在第十八届中国上市公司百强高峰论坛上揭牌
The CBT500 Activity Center was unveiled at the 18th CBT500 Forum



主题演讲
Topic Speech

城市推介
City Introduction

国际货币基金组织原副总裁  朱民
Zhu Min, Former Vice President of the IMF

国家发改委原副秘书长  范恒山
Fan Hengshan, Former Deputy Secretary General of the National 
Development and Reform Commission

中国人民大学学术委员会副主席、原副校长  吴晓求
Wu Xiaoqiu, Vice Chairman of the Academic Committee and Former Vice 
President of Renmin University of China

三亚市委常委、常务副市长盛勇军致欢迎辞
Sheng Yongjun, a Member of the Standing Committee of the CPC Sanya 
Municipal Committee and Executive Vice Mayor gave welcome speech

时任衢州市委常委、常务副市长陈锦标推介衢州投资环境
Chen Jinbiao, then a member of the standing committee of the CPC 
Quzhou Municipal Committee and Executive Vice Mayor, introduced the 
investment environment in Quzhou

时任无锡市委常委、常务副市长朱爱勋推介无锡投资环境
Zhu Aixun, then a member of the standing committee of the CPC Wuxi 
Municipal Committee and Executive Vice Mayor, introduced the 
investment environment in Wuxi

时任济南市副市长李自军推介济南投资环境
Li Zijun, then Vice Mayor of Jinan City, introduced the investment 
environment in Jinan

南京大学原党委书记  洪银兴
Hong Yinxing, Former Secretary of the CPC Nanjing University Committee

中国企业评价协会会长、国务院发展研究中心原副主任  侯云春
Hou Yunchun, President of the China Enterprise Evaluation Association 
and former Deputy Director of the Development Research Center of the 
State Council

中国上市公司百强高峰论坛
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中国宏观经济研究院教授  常修泽
Chang Xiuze, Professor of Academy of Macroeconomic Research



企业交流
Enterprise Exchange

专项论坛
Special Forum

上港集团党委书记、董事长  顾金山
Gu Jinshan, Party Secretary and Chairman of Shanghai International Port 
Group

中国上市公司百强高峰论坛企业价值管理专项论坛
Enterprise Value Management Special Forum of CBT500 Forum

时任中冶集团总经理  张兆祥
Zhang Zhaoxiang, then General Manager of MCC Group

华新水泥总裁  李叶青
Li Yeqing, President of Huaxin Cement Co., Ltd

时任山东黄金集团总经理  李国红
Li Guohong, then General Manager of Shandong Gold Group

国投电力董事会秘书  杨林
Yang Lin, Secretary of the Board of Directors of SDIC Power Holdings 
Co., Ltd

中国建筑董事会秘书  薛克庆
Xue Keqing, Secretary of the Board of Directors of China State 
Construction Corporation

招商港口副总经理、董事会秘书  李玉彬
Li Yubin, Deputy General Manager and Secretary of the Board of 
Directors of China Merchants Port

宝钢股份副总经理、董事会秘书  王娟
Wang Juan,Deputy General Manager and Secretary of the Board of 
Directors of Baosteel Group

浙江东方党委书记、董事长  金朝萍
Jin Chaoping, Party Secretary and Chairman of Zhejiang Oriental Financial 
Holding Group

时任国投资本总经理  李樱
Li Ying, then General Manager of SDIC Capital Co., Ltd

中国上市公司百强高峰论坛
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展览展示
Exhibition

专题交流
Thematic Exchange

十一届全国政协副主席李金华与论坛主席高尚全
等参观百强论坛展区

Li Jinhua, Vice Chairman of the 11th National 
Committee of the CPPCC, Chairmen Gao Shangquan 
and others visited the exhibition area in the 17th 
CBT500 Forum

论坛主席沈晗耀拜访安徽省长王清宪
Forum Chairman Shen Hanyao visits Anhui Province 
Governor Wang Qingxian

2021 年中国百强论坛在京百强企业座谈会
In 2021, CBT500 Forum held a symposium with 
CBT500 enterprises in Beijing

中澳经济合作研讨会在中国中铁举行
China-Australia Economic Cooperation Seminar Held 
at China Railway Corporation

第二十二届中国上市公司百强高峰论坛三亚闭门
恳谈会

The 22nd CBT500 Forum held symposium in Sanya

论坛主席郑新立、季晓南、沈晗耀与宋志平等嘉宾
参观百强论坛展区

Forum Chairmen Zheng Xinli, Ji Xiaonan, Shen 
Hanyao visited the exhibition area in the 19th 
CBT500 Forum with Song Zhiping and other guests

论坛主席季晓南与参会企业领导参观三亚崖州湾
科技城

Forum Chairman Ji Xiaonan and Leaders of CBT500 
Enterprises visited Sanya Yazhou Bay Science and 
Technology City

中国上市公司百强高峰论坛济南展区

Jinan City Exhibition Area in CBT500 Forum

中国上市公司百强高峰论坛
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城企合作
Cooperation

策划推动绍兴软硬经济指标全面协调发展，不断做大做强做优，成功进入全国综合经济实力三十强 策划推动南通高新区打造成为技术结构最优、产业体系最全，具有全球吸引力和竞争力的半导体产业中心
Planning to promote the comprehensive and balanced development in Shaoxing, support Shaoxing continuously expanding, 
strengthening, and optimizing, and successfully became one of Top 30 cities in China

Planning to promote Nantong Hi-Tech Industrial Development Zone to become a semiconductor industry center with the best 
technological structure, the most comprehensive industrial system, which has attractiveness and competitiveness in the world.

绍 兴/Shaoxing 南 通/Nantong

Planning to promote Suzhou High-speed Rail New Town to become a new center in Suzhou, a core CBD in the Yangtze River Delta, 
and a top new urban area in the world

Planning to promote Wuxi Xidong New Town to become a globally attractive and radiating center for innovation and industrialization, 
as well as a world-class urban model for urban-rural integration

苏 州/Suzhou 无 锡/Wuxi

策划推动苏州高铁新城打造成为苏州新中心、长三角核心 CBD 和全球顶级新城区 策划推动无锡锡东新城打造成为具有全球吸引力和辐射力的科创产业化中心和城乡交错融合的世界一流城区典范

中国上市公司百强高峰论坛
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工商银行多次荣获中国百强企业奖等奖项
ICBC has won CBT500 award

备受赞誉的
百强奖
 Influential CBT500 Awards
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CBT500 Awards series is one of the authoritative 
selection activities for listed companies, which has been 
awarded annually since 2001. CBT500 Awards prioritize 
company business performance as the primary core 
indicator, in accordance with the principles of objectivity, 
fairness and openness of the selection, is committed to 
recognizing the enterprises and outstanding 
entrepreneurs who create the most wealth. Over the 
past 23 years, the awards have gained a lot of listed 
companies a high degree of attention and recognition. 

The CBT500 Awards include CBT500 Excellent 
Companies Award, China Most Growing Listed 
Companies Award, China Ethical Companies Award and 
other corporate awards, as well as China Outstanding 
Entrepreneurs Award, China Excellent Board Secretary 
Award and other individual awards, and special awards 
such as China Business Lifetime Achievement Award will 
be presented in due course. Well-known entrepreneurs 
such as Jing Shuping, Ma Weihua, Song Zhiping and 
other listed companies such as CSCEC, Baosteel, CRRC, 
CRCC, China Merchants Bank and China Life have been 
honored with the relevant awards of CBT500 Awards.

中国上市公司百强奖评选是面向上市公司

的权威评选活动之一，自 2001 年以来每年评选

颁发一次。百强奖以上市公司经营业绩为第一核

心指标，按照客观、公正、公开的原则组织评选，

致力于表彰创造财富最多的百强企业和杰出企

业家，23 年来获得了众多上市公司的高度关注

和认可。

中国上市公司百强奖包括中国百强企业

奖、中国百强高成长企业奖、中国道德企业奖等

企业奖项和中国百强杰出企业家奖、中国百强优

秀董秘奖等个人奖项，并适时颁发中国百强终身

成就奖等特别奖项。经叔平、马蔚华、宋志平等知

名企业家和中国建筑、宝钢股份、中国中车、中国

铁建、招商银行、中国人寿等上市公司先后荣获

中国上市公司百强奖有关奖项。

2019 年中国上市公司百强奖颁奖典礼
2019 CBT500 Awards Ceremony



论坛主席高尚全颁发中国百强杰出企业家奖
Forum Chairman Gao Shangquan Presented the CBT500 Outstanding 
Entrepreneur Award

第二十届中国上市公司百强高峰论坛颁发 2020 年中国上市公司百强奖
The Forum presented 2020 CBT500 Awards

第二十二届中国上市公司百强高峰论坛颁发 2022 年中国上市公司百强奖
The Forum presented 2022 CBT500 Awards

论坛主席郑新立、季晓南颁发中国百强终身成就奖
Forum Chairmen Zheng Xinli and Ji Xiaonan presented the CBT500 
Lifetime Achievement Award

论坛主席沈晗耀颁发中国百强优秀董秘奖
Forum Chairman Shen Hanyao presented China Outstanding Board Secretary Award

颁奖典礼
Award Ceremony
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协同联动的
百强企业群
 Synergy of Enterprise Cluster
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中国上市公司协会会长宋志平在百强论坛演讲
Song Zhiping, Chairman of Association for Public Companies, gave a speech at
the Forum

Since 2001, the CBT500 Forum has received 
strong support from Top 500 Enterprises, with more 
than 800 CBT500 Enterprises and more than 1,000 
CBT500 Enterprises executives taking part in the 
activities of the Forum. The total profit created by 
CBT500 Enterprises attending the forum to 3.5 trillion 
yuan, and the operating income exceeded 30 trillion 
yuan. 

In order to help the CBT500 enterprises to become 
stronger and bigger, and to better play the role of the 
main force of China's economy, The forum divides the 
Top 500 enterprises into four echelons according to 
their functions and roles: the construction and energy 
enterprises, manufacturing enterprises, service sector 
enterprises, financial industry enterprises. The forum 
guides the cluster development of Top 500 enterprises 
in various echelons, forming the effect of economic 
scale and scope, and aggregation. At the same time, it 
organizes the CBT500 enterprises to operate in synergy 
with the CBD100 city clusters at home and to build "The 
Belt and Road" in the international arena.

2001 年以来，历届中国上市公司百强高峰

论坛均得到了百强企业的大力支持，累计有超过

800 家百强企业、1000 余位百强企业高管参与

论坛各项活动，参会百强企业创造利润总额达

3.5 万亿元，实现营业收入超过 30 万亿元。

为助力百强企业做强做大，更好发挥中国

经济主力军作用，中国上市公司百强高峰论坛按

照功能和作用将百强企业群划分为建筑能源企

业、制造业企业、服务业企业、金融业企业等四大

梯队，百强论坛引导组织各梯队百强企业集群化

发展，形成规模经济效应、范围经济效应和聚合

效应，同时组织百强企业群按照四大梯队阵列在

国内与百强城市群协同运作，在国际上共建 “一

带一路”宏图大业。

第十九届中国上市公司百强高峰论坛
The 19th China Business Top 500 Forum



中国建筑

中国中车

中国神华

中国铝业

宝钢股份

中国铁建

中国通号

兖矿能源

紫金矿业

马钢股份

中国中铁

三一重工

中煤能源

山东黄金

方大特钢

中国交建

中铁工业

淮北矿业

中金黄金

中信特钢

银 行 /  Bank

非 银 金 融 /  Non-Bank Finance

医 药 生 物 /  Medical  Biology

交 通 运 输 /  Transportation

公 共 事 业 /  Public Uti l it ies

建 筑 装 饰 /  Architectural  Decoration

机 械 设 备 /  Mechanical  Equipment

煤 炭 /  Coal

有 色 金 属 /  Non Ferrous Metals

钢 铁 /  Steel

工商银行

中国人寿

中国医药

中国国航

国电电力

中国银行

中国信达

上海医药

上港集团

中国广核

浦发银行

海通证券

国药股份

中远海发

国投电力

南京银行

中油资本

华润医药

招商港口

新奥股份

参会企业
Participating Enterprises

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM

中国上市公司百强高峰论坛
CHINA BUSINESS TOP 500 FORUM
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华顿经济研究院
全面策划引进了原中国第一高楼

上海环球金融中心

华顿经济研究院，前身为 1988 年成立的上海经济发展研究所，是中国
首家对宏观经济、区域经济和企业发展进行全方位、综合性、战略性研
究策划的研究咨询机构，是中国著名经济智库。

Warton Economic Institute (WEI), formerly known as the Shanghai Institute of 
Economic Development established in 1988 , is the first research consulting 
agency in China to conduct all-round and comprehensive research on 
macroeconomics, regional economy and enterprise development. It is a 
well-known economic think tank in China.

中国经济学泰斗于光远先生曾任研究院名誉院长，上海市原市长汪道
涵先生，著名经济学家、原国家经济体制改革委员会副主任高尚全先
生，诺贝尔经济学奖得主默顿 · 米勒（Merton Miller）先生曾任研究院
顾问。孙冶方经济学奖获得者沈晗耀先生任研究院院长。

Mr. Yu Guangyuan, a Chinese economics leader, was the honorary president of 
the Institute, Mr. Gao Shangquan, former Deputy Director of the National 
Commission for Restructing Economy and Merton Miller, the Nobel Prize winner 
in economics have served as consultants of the institute. Mr. Shen Hanyao, 
winner of the Sun Yefang Economics Prize, is the current president.

华顿经济研究院先后主持完成了一系列国家重大项目，有力推动了中
国资本市场和中国期货市场发展以及中国外汇储备体系完善，并先后
为宝钢集团、东航集团、上海机场集团、中国黄金集团、百联集团、新疆中
泰集团等国内知名企业和美国麦肯锡、摩根大通、日本森财团、香港李
嘉诚财团、德国安联集团、印尼金光集团等境外知名企业以及上海、南
京、苏州、无锡、济南、宁波、绍兴、南通、镇江、盐城、海南江东新区等多地
政府机构提供咨询、策划服务，具有强大的综合研究、策划和实施能力。

WEI has successively led and completed a series of national major projects, 
effectively promoting the development of China's capital market and futures 
market, as well as the improvement of China's foreign exchange reserve system. 
It has also provided services to well-known domestic enterprises such as 
Baosteel Group, China Eastern Airlines Group, Shanghai Airport Group, China 
Gold Group, Bailian Group, Xinjiang Zhongtai Group, as well as internationally 
renowned companies such as JPMorgan Chase in the United States, McKinsey, 
Mori Consortium in Japan, Allianz in Germany, Sinar Mas Group in Indonesia, 
and Li Ka Shing Consortium in Hong Kong. In addition, WEI also provide 
consulting and planning services to government agencies in Shanghai, Nanjing, 
Suzhou, Wuxi, Jinan, Ningbo, Shaoxing, Nantong, Zhenjiang, Yancheng and 
Jiangdong New Area. WEI has strong comprehensive research, planning, and 
implementation capabilities.

Warton Economic Institute

WEI has comprehensively planned to draw in 
the former tallest building in China

Shanghai World Financial Center

华顿经济研究院最早策划并推动了中国最大的跨世纪工程

浦东开发
WEI was the first to plan and promote China's largest cross century project

Pudong Development

华顿经济研究院最早提出并推动落地了国家级盛会

中国国际进口博览会
WEI was the first to propose and promote the implementation of a national level event

China International Import Expo

华顿经济研究院全面策划并推动实施了无锡市一号工程

太湖湾科创带建设
WEI has comprehensively planned and promoted the implementation of Wuxi No.1 Project

Construction of the Taihu Lake Science and Technology Innovation Belt

华顿经济研究院最早提出并策划实施了引领上海发展的第二发动机

大虹桥开发
WEI was the first to propose and plan the implementation of the second engine that led Shanghai's development

Development of Hongqiao



麦肯锡进入中国策略咨询
Strategy Consultation for McKinsey Entering China

麦肯锡进入中国市场初期，华顿经济研究院为国际知名机构麦肯锡提供战略咨
询服务，成效显著。一年后麦肯锡全球总裁 Fred Gluk 来沪向华顿致谢。

In the early stages of McKinsey entry into the Chinese market, WEI provided strategic 
consulting and achieved significant results. A year later, Fred Gluk, the global president of 
McKinsey, came to Shanghai to express his gratitude to WEI.

宝钢集团非钢产业发展研究
Research on the Development of Baosteel Group's Non Steel Industry

华顿经济研究院适时建议宝钢集团大力发展非钢产业，宝钢集团非钢产业创造
的利润在多个年份已超过钢铁主业，助力宝钢集团成功抵御钢铁行业周期性波
动。

WEI suggested Baosteel Group vigorously develop the non steel industry at the right time. 
The profits generated by Baosteel Group's non steel industry have surpassed the main 
steel industry in multiple years, helping Baosteel Group successfully resist cyclical 
fluctuations in the steel industry.

新疆中泰集团发展战略研究
Research on the Development Strategy of Xinjiang Zhongtai Group

华顿经济研究院提出“三驾马车（传统优势产业、战略新兴产业、现代服务业）”
协同运作的产业发展战略和“三个中泰（新疆中泰、东部中泰、海外中泰）”协同
运行的空间发展战略，确定了将中泰集团打造成为具有全球竞争力的世界 500
强企业的发展目标。

WEI has proposed an industrial development strategy of "three carriages (traditional 
advantageous industries, strategic emerging industries, and modern service industries)" for 
coordinated operation and a spatial development strategy of "three Zhongtai (Zhongtai in 
Xinjiang, Zhongtai in Eastern China, Overseas Zhongtai)" for coordinated operation, and 
has determined the development goal of building Zhongtai Group into a globally 
competitive Fortune 500 enterprise.

东方航空兼并重组战略研究
Research on the Merger and Reorganization Strategy of China Eastern 
Airlines

华顿经济研究院策划并推动东方航空联合云南航空、兼并西北航空、收购武汉
航空等系列重大资本运作，助力东方航空跻身国内三大航空企业集团。

WEI planned and promoted a series of major capital operations, including uniting Yunnan 
Airlines, the merger of Northwest Airlines, and the acquisition of Wuhan Airlines, to help 
China Eastern Airlines become one of the three major aviation conglomerates in China.

咨询案例
Consulting Cases


